
rogram stipendiranja Roma i Romkinja
u oblasti zdravlja (RHSP), me|unarodni
je projekat pomo}i, koji ve} {est godina
podr`ava studente i u~enike u edukaciji

iz oblasti medicine, stomatologije i farmacije, na
univerzitetskom i na nivou visokih i srednjih stru~nih
{kola. U okviru programa javnog zdravlja, a u skladu
sa Dekadom Roma, ovaj zna~ajan projekat finansira
Fondacija za otvoreno dru{tvo, a Romski
obrazovni fond (REF) realizuje njegovu
stipendijsku komponentu. 

„Ovaj program je zna~ajan iz vi{e razloga. Pre
svega zato {to ima vrlo malo Roma zdravstvenih
radnika. Neka istra`ivanja su pokazala da je
diskriminacija u zdravstvu veoma pora`avaju}a i zato
su Fondacija za otvoreno dru{tvo, ali i Romski
obrazovni fond, imali mnogo razloga da pokrenu
jedan ovakav stipendijski program”, pri~a za
“Danas” koordinatorka programa Jelica Nikoli} i
nagla{ava da cilj projekta nije samo da stipendira,
odnosno da pru`i finansijsku podr{ku studentima
koji `ele da se obrazuju u oblasti medicine, nego da
im pru`i i dodatne vidove pomo}i i podr{ke kroz
razli~ite komponente. 

RHSP program, koji se u Srbiji sprovodi od 2010.
godine, implementira se u ~etiri zemlje regiona
(pored Srbije, u Bugarskoj, Rumuniji i Makedoniji) i
~ine ga ~etiri komponente: stipendijska, mentorstvo,
javno zagovaranje i medijska komponenta. Va`no je
napomenuti da stipendijsku komponentu
realizuje Romski obrazovni fond (REF) ,
mentorsku - [kola javnog zdravlja, Udru`enje
romskih studenata iz Novog Sada komponentu
javnog zagovaranja,a Medija centar medijsku.

„Izuzetno je zna~ajna komponenta javnog
zastupanja gde na{i stipendisti dobijaju znanja kako da,
recimo, pregovaraju sa ministarstvima, sa lokalnom
samoupravom, sa zdravstvenim institucijama da bi
mogli da zastupaju interese romske zajednice,
posebno u oblasti zdravstva. Tako|e, postoji i
mentorska komponenta za koju studenti ~esto
govore da im je najzna~ajnija, jer su njihovi mentori

zapravo njihovi profesori fakulteta i njima je to, ne
samo akademska, ve} umnogome i psiholo{ka, te
emocionalna podr{ka”, obja{njava va`nost programa
koordinatorka Nikoli} i isti~e da je ovakav rad do sada
dao dobre rezultate, {to se vidi i u ~injenici da je ve}
{est stipendista dobilo zvanje “diplomirani lekar”, a da
nemali broj onih koji su zavr{ili srednje i visoke
zdravstvene, odnosno medicinske, {kole ve} negde
radi. Problem je, me|utim, {to ovi dobri studenti i
|aci ne uspevaju uvek da na|u posao u Srbiji, pa,
nakon zavr{etka obrazovanja, odlaze van zemlje. 

„S obzirom na to da se zna kakva je situacija u
zdravstvu kod nas, ponekad studenti od samog po~etka
studija imaju ideju da odu negde napolje. Ali, nama je
svakako cilj da na|emo na~in da svi ti na{i stipendisti
ostanu i da se ovde zaposle”, ka`e Jelica Nikoli}. 

A upravo ostanak romskih studenata i |aka u Srbiji,
na~in je da se u na{em dru{tvu razbiju predrasude i
stereotipi, te poka`u primeri dobre prakse. 

„Kroz ovaj program Romi dobijaju mnogo, u
smislu {to dobijaju ljude koji }e biti zaposleni u
zdravstvu i na taj na~in predstavljati njihovu

zajednicu, a i dru{tvo je na dobitku, jer se slika o
Romima menja, a komunikacija izme|u dve
zajednice postaje i druga~ija i pozitivnija”, smatra
Jelica Nikoli}.

I njen kolega, dr Janko Jankovi}, docent socijalne
medicine na Medicinskom fakultetu u Beogradu, koji
vodi mentorsku komponentu i ve} {est godina radi
sa stipendistima, isti~e zna~aj Programa stipendiranja
Roma i Romkinja u oblasti zdravlja, podse}aju}i da je
obrazovni nivo romske populacije veoma nizak:
„Svega 8 odsto Roma ima srednje obrazovanje ({to
je pet puta manje od ve}inske populacije), a samo
0,3 procenta ima visoko obrazovanje ({to je ~ak 20
puta manje od ve}inske populacije). 

Obrazovanje je jedna od va`nijih socijalno-
ekonomskih determinanti koja, zapravo i pravi razlike i
niveli{e nejednakosti u zdravstvenom sistemu izme|u
romske i neromske populacije. Poznato je da je njihov
ìvotni vek dvadeset godina kra}i od ve}inske

populacije, da romska odoj~ad dva puta ~e{}e umiru
od neromske. Uslovi u kojima ̀ ive, siroma{tvo,
socijalno-ekonomske odrednice upravo doprinose

takvom zdravstvenom stanju. Tako da je zna~aj
programa za obrazovni sistem veliki“, nagla{ava dr
Jankovi}, isti~u}i i zna~aj programa za zdravstveni
sistem. „Budu}i zdravstveni profesionalci mogu najbolje
da pomognu svojim sunarodnicima, a i ono {to je misija
celokupnog programa je da bi trebalo da studenti budu
agenti promena unutar sistema zdravstvene za{tite.
Zna~i, da pomognu koliko god mogu u razbijanju
predrasuda, negativnih stereotipa i stavova, da se bore
protiv diskriminacije i kr{enja prava Roma...“

I pored svih uspeha postignutih ovim
programom, cilj jo{ uvek nije postignut. Kako je i
predvi|eno, RHSP }e biti finansiran od strane
Fondacije za otvoreno dru{tvo do kraja 2018.
godine, a do tada, da bi ovaj za~ajni inkluzivni
projekat nastavio da „`ivi”, neophodno je prona}i
partnere koji }e nastaviti rad na ove ~etiri
komponente.

„Inicijalna ideja je bila da ovaj Program isprati prve
tri generacije, dakle da se oni koji su u{li u program
isprate do kraja njihovih studija, {to bi trebalo da bude
negde do 2018. godine. Fondacija radi na tome da se
ovaj stipendijski program, na neki na~in,
institucionalizuje, ako je to ikako mogu}e. Iz tog
razloga smo nedavno i imali sastanke sa Ministarstvom
prosvete i Ministarstvom zdravlja, te sa pokrajinskim
sekretarijatima iz istih oblasti, kao i sa univerzitetima i
drugim zainteresovanim stranama koji bi, na neki
na~in, mogli da uzmu u~e{}e, ako ne da podr`e ceo
program, onda barem neku od komponenti koje ga
~ine”, navodi Jelica Nikoli}, a dr Janko Jankovi},
nagla{ava da ~ine sve da obezbede odr ìvost projekta.

„@elimo da vidimo da li bi ovo mogli da preuzmu
Ministarstvo zdravlja i Ministarstvo obrazovanja, da
to u budu}nosti finansira Vlada Srbije, a da
prona|emo jednog ili dva partnera na medicinskim
fakultetima u Beogradu i Novom Sadu, koji bi
nastavili sa mentorskom komponentom, jer se
finansijska sredstva polako gase“, obja{njava dr
Jankovi} kako bi ovaj va`an program mogao da se
nastavi, a Romi u Srbiji poprave svoj socijalni i
ekonomski polo`aj.

OBRAZOVANJE
ROMA

PROGRAM STIPENDIRANJA ROMA I ROMKINJA U OBLASTI ZDRAVLJA (RHSP) 

STIPENDIJAMA 
DO INTEGRACIJE
Svega osam odsto Roma ima srednje obrazovanje ({to je pet puta manje od ve}inske populacije), a samo 0,3 procenta ima
visoko obrazovanje ({to je ~ak 20 puta manje od ve}inske populacije). Jo{ ve}i problem predstavlja ~injenica da dobri
studenti i |aci ne uspevaju uvek da na|u posao u Srbiji, pa nakon zavr{etka obrazovanja odlaze van zemlje 

RHSP WEB PLATFORMA
U cilju {to boljeg predstavljanja Programa stipendiranja Roma i Romkinja
u oblasti zdravlja, pokrenuta je i web platforma na kojoj se nalaze
informacije o svim aktivnostima koje se sprovode u okviru RHSP
projekta, u sve ~etiri zemlje (Srbiji, Bugarskoj, Rumuniji i Makedoniji).

P

Jelica Nikoli}
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Stipendista si RHSP progra-
ma od starta studiranja. Zavr-
{na si godina medicine, odli~an
student sa prosekom 9,7. Koli-
ko ti je zna~ila ova stipendija? 

Mnogo je pomogla i meni i mo-
joj porodici. Izuzetno nam je zna~ila,
s obzirom na to da `ivimo u ~etvo-
ro~lanoj porodici u kojoj samo otac
radi.  I moj godinu dana mla|i brat
Manuel je tako|e stipendista. Peta je
godina medicine i trenutno je na
studentskoj razmeni u Norve{koj.
Dok smo bili mla|i nismo imali ne-
kih pote{ko}a. @iveli smo kao i sva-
ka druga porodica u Srbiji. Ali kad
smo brat i ja krenuli da studiramo...
kad u porodici imate dva studenta,
a jednu platu, to je veoma te{ko.
Ova stipendija nam je pru`ila eko-
nomsku sigurnost, ali i dala podsticaj
da nastavimo studije. Nismo morali
da razmi{ljamo o tome da li }emo
sutra mo}i da pre`ivimo, da li }emo
imati {ta da jedemo ili ne. S druge
strane, mnogo volim da u~im iz no-
vih ud`benika, te sam mogla sebi i
da ih priu{tim. A zna se da oni na
medicinskom fakultetu uop{te nisu
jeftini. Naprotiv. 

Studenti svake godine moraju
da konkuri{u za stipendiju. Je li
tako? 

Tako je. Ovaj stipendijski pro-
gram zapo~et je 2010. godine i sva-
ke naredne morate da konkuri{ete
iznova. To {to smo ve} bili stipendi-
sti nije zna~ilo da }emo i ostati. Ni-
smo imali benefite u tom smislu.
Predajemo ponovo dokumentaciju,
pi{emo eseje i motivaciona pisma.
Nakon toga, oni vr{e selekciju.
Ukoliko vas odaberu za potencijal-
nog stipendistu, obaveste vas mej-
lom da bi trebalo da im po{aljete
upisnicu naredne godine, a onda
vam odobre stipendiju. Ona se upla-
}uje iz dva dela, s tim {to je uslov da
se za drugi deo polo`i odre|eni broj
ispita iz te godine. 

Kao i tvoje kolege i ti si dobi-
la mentora na fakultetu. Koli-
ko ti je to pomoglo u toku stu-
diranja? 

Prve dve godine mentorka mi je
bila Sla|ana Jovi}, profesorka soci-
jalne medicine, predmeta koji se iz-
u~ava na petoj godini studija. Sa
njom sam se vi|ala jednom nedelj-
no. S obzirom na to da ona ima }er-
ku mojih godina, mnogo mi je po-
mogla u psihi~kom smislu, jer sam
se tada prvi put bila odvojila od ku}e
i porodice, za mene je sve bilo novo
– sredina, ljudi i bila mi je potrebna
podr{ka... Kasnije sam shvatila da bi
bilo dobro da imam mentora sa svo-
je godine, jer da sam, na primer, na
prvoj godini imala nekoga iz anato-
mije mo`da bih lak{e savladala gra-
divo i bila upu}enija u sve. Pozvala
sam koordinatora mentorskog pro-
jekta i rekla mu da ho}u da prome-
nim mentorku, ne zato {to imam
problema sa njom, ve} bi jednostav-
no bilo dobro i vi{e bi mi koristilo da
to bude neko sa moje godine. Iza-
{ao mi je u susret i rekao da odabe-
rem koga ho}u. Slu~ajno je odabir
pao na profesorku biohemije Ivanu
Stojanovi}. Ona me je zainteresova-
la za nau~no-istra`iva~ki rad, jer je

dosta posve}ena tome. Mentor na
fakultetu je zapravo najvi{e i potre-
ban za te radove. 

Imala si nau~no-istra`iva~ki
rad na temu multipla skleroze...
reci mi ne{to o tome. 

Ve}ina studenata sa medicine pi-
{e nau~ne radove. U tome nam, na-
ravno, poma`u i mentori. Potom te
radove izla`emo na Nacionalnom
kongresu studenata medicine iz Srbi-
je. Pisala sam tri rada do sada. Tema

se bazirala na multipla sklerozi i mo-
ram re}i da su svi bili dobro ocenjeni.

Uz studiranje u~i{ i {vedski
jezik? Za{to si odabrala ba{ taj
jezik? 

Ve}ina mojih kolega u~i nema~ki
jezik, jer su medicinski radnici veoma
tra`eni u Austriji i Nema~koj. Ja sam
htela da se razlikujem i odabrala sam
{vedski. Osim toga moja tetka je uda-
ta za [ve|anina i `ivi u [vedskoj, pa
sam i ja nekoliko puta bila u toj zemlji,
koja ima vrlo zanimljiv i ure|en sistem.
Kad zavr{im fakultet volela bih da na-
|em posao u Srbiji, ako ne uspem ve-
rovatno }u da idem u [vedsku. 

Koliko je, po tvom mi{ljenju,
va`no obrazovanje Roma i koli-
ko doprinosi razbijanju predra-
suda o va{oj etni~koj grupi? 

Obrazovanje Roma jednako je
va`no kao i obrazovanje svih ostalih
ljudi. Mislim da mo`e da doprinese i
smanjenju predrasuda prema na{oj
zajednici. Ajn{tajn je rekao da je lak-
{e razbiti atom nego predrasude, ali
time {to postajemo vidljivi, {to ima-
mo primere obrazovanih ljudi mo-

`da mo`emo da ih ubla`imo. Pred-
rasude }e uvek postojati. Te{ko ih je
izbrisati, ali, kao {to rekoh, mogu se
barem ubla`iti. Ranije smo postojali
kao Cigani/Romi koji rade samo pr-
ljav posao, koji la`u i kradu. Sad smo
postali druga~iji. 

Ti i tvoj brat, ali i va{e kolege
ste kao obrazovani, uspe{ni,
mladi ljudi odli~an primer, ne
samo za romsku zajednicu, ne-
go za dru{tvo uop{te. [ta misli{
koliko se klinci ugledaju na te-
be, `ele li jednog dana da budu
kao ti? 

Naravno ima toga. Posebno zato
{to sam ja iz malog mesta Surdulice.
Moji baka i deka `ive u mahali i ja
sam delom tamo odrasla i svi me
znaju kao dete koje je uvek sve zani-
malo i koje se me{alo i gde mu jeste
i gde mu nije mesto. Jedino sam
romsko dete iz moje generacije ko-
je je i{lo u gimnaziju, a danas ima sve
vi{e klinaca koji idu u {kolu.

Kad odem tamo ~esto me pitaju:
„Koliko jo{ ima{ da zavr{i{? Kad }e{
do}i da nas le~i{?“... 

Koji je zna~aj mentorskog rada za
studente? 

Op{ti cilj je da obezbedimo
jednogodi{nje mentorstvo romskim
studentima koji poha|aju fakultete
zdravstvenih struka u Srbiji. Postoje i
specifi~ni ciljevi koji se odnose na to da se
obezbedi podr{ka i pomo} studentima i
studentkinjama, njihovom
profesionalnom, akademskom, razvoju,
da se podr`i inkluzija romskih studenata u
akademsku sredinu i da se realizuje
njihovo pravo na obrazovanje, da se
podr`i njihovo u~e{}e u programima
promocije zdravlja romskih zajednica i
stimuli{e njihovo anga`ovanje u

aktivnostima nevladinog sektora koji su
namenjeni unapre|enju zdravlja Roma.

U ~emu se sastoji mentorstvo? 
Postoje tri najzna~ajnije komponente

svakog mentorskog procesa. To su
pedago{ka, socijalna i psiholo{ka.
Pedago{ku i profesionalnu komponentu
~ine pomo} u pripremama ve`bi,
kolokvijuma, konsultacije za ispite, pomo}
u pisanju nau~no-istra`iva~kih radova,
diplomskih radova... Me|utim, mi
nagla{avamo da je va`na i socijalna
komponenta {to podrazumeva njihovo
uklju~ivanje u neku nevladinu romsku,
studentsku organizaciju, u~estvovanje na
seminarima, kongresima i promocija

studenata. I da ne zaboravimo na kraju da
je psiholo{ka komponenta veoma bitna, jer
~esto im je potrebna pomo} u re{avanju
nekih potencijalnih problema, naj~e{}e
imaju manjak samopouzdanja, tremu pred
ispite... Oni i o~ekuju od mentora da im
bude prijatelj koji ne}e izneveriti ukazano
poverenje, na koga se mogu osloniti, koji je
uvek tu kad im je potreban, osoba koja ih
savetuje i podr`ava.

Da li je ta~na informacija da su
gotovo svi stipendisti i odli~ni studenti? 

Jeste! Prosto, projekat, koji finansira
Fondacija za otvoreno dru{tvo, mnogo
je ambiciozan – od njih se tra`e da postignu
visoke akademske rezultate. U timu smo

od samog po~etka i mogu vam re}i da su
njihovi glavni problemi socijalno-
ekonomske prirode, tako da je za njih veliki
uspeh i samo da zavr{e godinu i da imaju
dobre ocene. 

Zadovoljni ste, dakle, u~inkom
romskih studenata? 

Naravno! Mi smo u novembru pro{le
godine objavili evaluaciju uspe{nosti
projekta i mogu da ka`em da su iskustva
veoma pozitivna. Pro{le godine, na
najve}oj javno-zdravstvenoj konferenciji
koja se jednom godi{nje odr`ava u Evropi,
u Milanu, tri romska studenta, od njih 13,
koliko ih je bilo u projektu, prezentovali
su svoje radove. Oni ina~e dobijaju

stipendije od Fondacije za otvoreno
dru{tvo, kako za u~enje stranih jezika,
tako i za u~estvovanje na konferencijama.
To je mimo ovih stipendija koje dobijaju za
studiranje. Ipak, problem je {to slabo
koriste te stipendije, ni za u~enje stranog
jezika, ni za u~estvovanje u
me|unarodnim konferencijama. Opet
kako ka`u, imaju velike obaveze, a i
veoma su zadovoljni time {to su postigli.
Jer oni se, za razliku od drugih studenata,
suo~avaju sa osnovnim egzistencijalnim
problemima. Ali, stvarno su, i kad
pogledamo njihov prosek, izuzetni
studenti. 

[ta o~ekujete od njih? 

O~ekujemo da budu romski poslenici,
lekari, specijalisti, dokazani stru~njaci u
svom poslu i da doprinesu pobolj{anju
zdravlja Roma. Mnogi od tih studenata su
aktivisti u nevladinim organizacijama.
O~ekujemo da budu i deo romske elite
koja }e promeniti sliku o pripadnicima
njihove zajednice i koja }e se boriti protiv
dominantnog narativa, odnosno sistemske
diskriminacije od strane ve}inske
populacije.

Studenti neretko, na`alost, nakon
zavr{enog fakulteta ostaju bez posla ili
napu{taju zemlju! Je li to prvenstveno
problem dr`ave? 

To jeste problem dr`ave, ali ne samo

kad su u pitanju Romi.  [to se ti~e
zapo{ljavanja tu je malo ura|eno. I
programu je u interesu da oni nakon
fakulteta ostanu u zemlji, zato su
stipendije i date za fakultete zdravstvenih
struka da jednog dana kad zavr{e, mogu
da pomognu svojim sunarodnicima, kako
u o~uvanju i unapre|enju zdravlja, tako i u
re{avanju potencijalnih javno-
zdravstvenih problema. Oni se
jednostavno suo~avaju sa istim
problemima kao {to se i svi mi u Srbiji
suo~avamo. Na`alost, tako je i voleo bih
da mo`e da se ne{to uradi i po tom
pitanju, mo`da da postoje neke
afirmativne mere za zapo{ljavanje.

IIIOBRAZOVANJE ROMA

INTERVJU: DR JANKO JANKOVI], RUKOVODILAC MENTORSKE KOMPONENTE, docent socijalne medicine na Medicinskom fakultetu u Beogradu

ROMSKA ELITA ]E PROMENITI 
SLIKU SVOJE MANJINSKE ZAJEDNICE
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ARDITA RAMADANI - stipendistkinja (studentkinja specijalne rehabilitacije i
edukacije na Medicinskom fakultetu u Novom Sadu)

OSTVARILA SAM SVOJU 
NAJVE]U @ELJU - STUDIRAM

Nakon zavr{etka srednje {ko-
le `elela si da studira{, ali je to
bilo pod znakom pitanja, zbog
nepovoljne materijalne situacije
u porodici. Zahvaljuju}i stipen-
diji, ipak si uspela. 

@elela sam da upi{em fakultet, ali
nisam znala kako i da li je to uop{te
izvodljivo, s obzirom na to da `ivim
u {esto~lanoj porodici, a da jedino
tata radi, materijalne mogu}nosti
nam nisu bile zadovoljavaju}e. Iz tog
razloga odlu~ila sam da se zaposlim
odmah posle srednje {kole. U me-
|uvremenu, pozvali su me iz Udru-
`enja romskih studenata Novog Sa-
da objasniv{i mi da bih mogla da
konkuri{em za RHSP stipendiju. Na-
ravno, tu {ansu nisam htela da pro-
pustim. Po~ela sam da sara|ujem sa
njima, i{la na pripreme za fakultet i
nakon polaganja prijemnog ispita bi-
la prva na listi, na mom smeru.

Zahvaljuju}i ovoj stipendiji uspe-
la sam da ostvarim svoju najve}u ̀ e-
lju – da studiram. Pogotovo na me-
dicinskom fakultetu, koji je jedan od
presti`nijih i koji ima dobru reputa-
ciju. Mogla sam, dakle, u potpunosti
da se posvetim fakultetskim obave-
zama, da ne razmi{ljam o finansij-
skim pote{ko}ama, da pla}am ispi-
te... Jednostavno, mogla sam da se
opustim i da u~im. To je bila jedina
moja obaveza, za sve ostalo tu je bi-
la stipendija. U potpunosti sam sebi
obezbedila sve za {kolovanje, a mo-
ji su osetili ogromno finansijsko
olak{anje, jer nisu morali da brinu o
meni u tom smislu.

Studira{ specijalnu rehabilita-
ciju i edukaciju na Medicinskom
fakultetu u Novom Sadu, ~etvr-
ta si godina. Kakva su dosada-
{nja iskustva sa fakulteta, da li si
zadovoljna, jesu li ispunjena
tvoja o~ekivanja? 

Uglavnom jesu. Volim da radim
sa ljudima, pogotovo sa decom, ta-
ko da }e mi ovo zanimanje upravo

to i pru`iti. Zavr{avam studije za
mesec i po dana. I ~ini mi se da je
sve ovo nekako brzo pro{lo. U su-
{tini sam zadovoljna postignutim re-
zultatima. Trudila sam se da u~im
{to vi{e, da budem {to bolja, da
steknem {to vi{e iskustva i mislim da
se to isplatilo. Jo{ malo mi je ostalo i
kraj. Posle osnovnih studija planiram
da upi{em i master studije na speci-
jalnoj rehabilitaciji, koje traju godinu
dana.

Sve vreme studiranja imala si
mentora. Koliko ti je to bilo va-
`no i koliko ti je olak{alo studi-
ranje? 

Imala sam veoma dobru saradnju
sa mentorkom i mnogo mi je pomo-
gla. Davala mi je korisne savete, pru-
`ala podr{ku, upu}ivala koju literatu-
ru da koristim, pomagala u izradi se-
minarskih radova i odabiru tema.

Koliko je, po tvom mi{ljenju,
va`no obrazovanje Roma i koli-
ko doprinosi razbijanju predra-
suda o va{oj etni~koj grupi? 

Mislim da obrazovanjem mo`e-
mo da pobolj{amo ne samo svoj `i-
vot, ve} i polo`aj cele populacije. Mi,
romski studenti se trudimo da bude-
mo dobar primer na{im mla|im su-
narodnicima, da ih motivi{emo, da
slede na{ put, a na taj na~in i {iroj po-
pulaciji dokazujemo da smo ravno-

pravni u sticanju obrazovanja, da ne-
ma razlike me|u nama i da mo`emo
da zavr{imo fakultete i dobijemo po-
sao, da smo jednako kompetentni
kao i svi drugi.

Ti, dakle, zavr{ava{ studije,
rekla si mi da tvoja mla|a se-
stra planira da upi{e psihologi-
ju, a najmla|i brat i sestra idu u
{kolu. Vi ste odli~an primer, ne
samo za romsku zajednicu, ne-
go za dru{tvo, uop{te. 

Sestra sad upisuje psihologiju,
brat je druga godina srednje {kole, a
najmla|a sestra je ~etvrti osnovne.
Roditelji su se trudili oko nas, zaista.
Znali su {ta je va`no za napredak.
Moj tata je, tako|e, zavr{io fakultet,
Vojnu akademiju. Izuzetno je va`no
da roditelji prepoznaju koliko je
obrazovanje zna~ajno. Ako kod ku-
}e nema ko da radi sa decom, onda
je to veliki problem. Ako roditelji ne
vide va`nost toga, te{ko je da dete
samo napreduje.

Jesi li i koliko aktivna u rom-
skoj zajednici? 

Radimo sa romskom decom iz
Novog Sada. Poma`emo im u u~e-
nju, motivi{emo ih...  Dobar smo
primer, ne samo na{oj, ve} i {iroj za-
jednici. Pravili smo i ozbiljne projek-
te u kojima smo zastupali prava Ro-
ma, pregovarali sa predstavnicima
vlasti i institucija da pobolj{amo nji-
hov polo`aj. Pro{le godine smo od
Skup{tine grada Novog Sada tra`ili
da izdvoji sredstva iz bud`eta za pla-
}anje lekova sa negativne liste za
hroni~ne bolesnike iz naselja Bangla-
de{, koje je najugro`enije u Novom
Sadu. 

Pre toga tra`ili smo da se u tom
naselju obezbede kontejneri za |ubre
kojih tamo nije bilo, pa su se pravile
deponije i dolazilo je do raznih zara-
za. Iz sopstvenog bud`eta i uz njiho-
vu pomo} kupili smo tri velika kontej-
nera i sad tamo redovno odlazi grad-
ska ~isto}a i kupi sme}e. 

\URICA MILI]EV – stipendista (student druge godine Medicinskog fakulteta u Novom Sadu)

OBRAZOVANJE JE PUT KOJIM SE 
IZLAZI IZ BEDE I SIROMA[TVA

Studira{ medicinu, druga si
godina. Kakva su dosada{nja is-
kustva sa fakulteta, da li si za-
dovoljan, jesu li ispunjena tvoja
o~ekivanja? 

O ovom fakultetu sam razmi-
{ljao veoma dugo. Jo{ od osnovne
{kole ma{tao sam o medicini kao o
profesiji kojom bi se bavio. Mogu
re}i da sam veoma zadovoljan on-
im {to mi pru`a ovaj studij. Za sa-
da u~imo op{te predmete, kasnije
nas o~ekuju i klini~ki i ba{ se tome
radujem i i{~ekujem to. Prija mi
medicina, prija mi da to izu~avam. 

Kako si saznao za RHSP sti-
pendiju? 

Za stipendiju sam ~uo jo{ dok
sam bio u srednjoj {koli. [kolski
psiholog mi je rekao da se ona do-
deljuje. Re{io sam da probam da
konkuri{em. Popunio onlajn apli-
kacioni formular, napisao motiva-
ciono pismo i esej o problemima u

romskoj zajednici i jo{ ne{to o van-
nastavnim aktivnostima. Ispostavi-
lo se da sam dobio stipendiju i od
tada sam korisnik.

[ta za tebe ona zna~i? 
Iznos je veliki i meni ta stipen-

dija zna~i bukvalno sve. Predstavlja
mi glavni izvor finansija. Da je ne-
mam jednostavno ne bih mogao
da nastavim {kolovanje. Poma`e
mi bukvalno u svakom segmetu.
Ne samo {to se ti~e fakulteta, ne-
go i `ivota uop{te, kako ovde u
Novom Sadu, tako i u mom rod-
nom Novom Be~eju i ono {to je
vrlo bitno – mogu da pomognem i
mojoj majci koja ne radi, jer je sr-
~ani bolesnik.

Na fakultetu ima{ mentora.
Koliko ti je to va`no i koliko ti
je olak{alo studiranje? 

Na prvoj godini sam dobio
mentorku Mariju Mihalj, koja je
redovni profesor na katedri za
anatomiju Medicinskog fakulteta u
Novom Sadu. Ona je pre svega iz-
uzetno dobar ~ovek, ali i odli~an
stru~njak. Zaista mi je mnogo po-
mogla, jer sam kod nje konstant-
no i{ao da kolokviram, da me ispi-
tuje anatomiju koja je najte`i ispit
na prvoj godini. Motivisala me je
da se trudim. Zahvaljuju}i tome
polo`io sam ispit u prvom roku. S
druge strane, i{ao sam kod nje i na
razgovore, jer znate, nekada pad-
nete i potrebno vam je da vas ne-
ko saslu{a, pru`i vam podr{ku i
motivi{e da nastavite dalje. Ona
mi do|e i kao neka vrsta psiholo-
{ke pomo}i. 

Ima{ li mo`da ideju, {ta bi na-
kon zavr{etka osnovnih studija
voleo da specijalizira{? 

Infektologiju, granu medicine o
zaraznim bolestima. To me veoma
privla~i, jer volim mikrobiologiju.
Ba{ sad na drugoj godini imam
predmet mikrobilogija sa imunolo-
gijom i zaista sam uvideo da jeste

to ne{to ~ime bih `eleo da se ba-
vim i {ta bih voleo da izu~avam. Ni-
je mi te{ko i lepo mi je dok to
u~im. Neoptere}uju}e je. Voleo
bih da jednog dana konkuri{em za
Lekare bez granica, da radim ne-
gde u Africi ili nekim ruralnijim pre-
delima Azije gde su te zarazne bo-
lesti veoma ~este, ako ne to, voleo
bih da volontiram za UNICEF.

Koliko je, po tvom mi{ljenju,
va`no obrazovanje Roma i koli-
ko doprinosi razbijanju predra-
suda o va{oj etni~koj grupi? 

Mislim da je obrazovanje jedan
od najva`nijih faktora i trebalo bi
da mu se posveti mnogo pa`nje.
Pogotovo vezano za na{u zajedni-
cu - da se ula`e dosta u mlade, da
nastave svoju edukaciju, jer je to,
ne samo put da se iza|e iz bede i
siroma{tva, ve} i izuzetno dobar
na~in da se razbiju predrasude.
Ovo govorim na li~nom primeru,
jednostavno kad ste obrazovani,
kad se trudite, ljudi vas mnogo vi-
{e po{tuju i smatraju vas istima.
Ne ose}ate se poni`eno. Obrazo-
vanje pru`a i ve}e mogu}nosti da
se prona|e posao. Kad bi se sve
to sklopilo kompletna romska za-
jednica bi bila lak{e prihva}ena u
dru{tvu.

Da li se, mo`da, tvoji mla|i
sunarodnici ugledaju na tebe
kao nekoga ko daje dobar pri-
mer? 

Nisam to od njih ~uo, ali sam
~uo od starijih da komentari{u i
govore svojoj deci – trudi se, vidi{
kako \urica mo`e sve. Tako mo-
`e{ i ti. Primetio sam da mla|i od
mene preduzimaju samoinicijati-
vu, re{ili su da se obrazuju, jer su
jednostavno shvatili da je to ne{to
{to je neophodno. Ne znam da li
im prestavljam primer, ja se na-
dam da oni samostalno to `ele.

Da li si u toku {kolovanja nai-
lazio na neki vid diskriminacije? 

Iskren da budem da, ali dok
sam bio mla|i. I to od strane vr-
{njaka. Ono u smislu - on je Cigan,
on je ovakav, on je onakav... Sada
kad sam stariji mo`da i ne smeju
da mi ka`u neke stvari u lice. Ono
kao tabu je re}i Cigan, ali govore.

Je li tebe vre|a taj termin Ci-
ganin? 

Bukvalan prevod te re~i koja je
gr~kog porekla zna~i ne~ist, tako
da to jeste uvreda. Bilo kom ~o-
veku da ka`ete da je ne~ist uvre-
di}ete ga. Ne mogu sebe da svr-
stam u kategoriju Ciganina, Rom
jesam, Rom na romskom jeziku
zna~i ~ovek.

Da li si dru{tveno anga`ovan? 
Malo sam to zapostavio u po-

slednje vreme, zbog obaveza na
fakultetu. Ali jesam, bio sam akti-
vista u lokalnoj kancelariji za mla-
de, ali i u romskim udru`enjima u
Novom Sadu, kao {to su Vojvo-
|anski romski centar za demo-
kratiju i Udru`enje romskih stu-
denata. Aktivan sam koliko mi
obaveze dozvoljavaju. Trudim se,
ali ne `elim da se ograni~im da
poma`em samo osobama romske
nacionalnosti. Pre svega sam vi{e
usmeren na neku vrstu omladin-
skog rada.

Studira{ farmaciju u Ni{u.
Kakva su dosada{nja iskustva
sa fakulteta, da li si zadovoljan? 

S obzirom na to da sam tre}a
godina i da sam se, po prvi put, su-
sreo sa stru~nim predmetima, tek
sad mogu da ka`em da sam zado-
voljan i {to se ti~e teorijskog, ali i
prakti~nog dela, jer su prve dve go-
dine bile uvodne.

[ta za tebe zna~i RHSP sti-
pendija? 

Stipendija me je stimulisala, ali
nije bila presudna vezano za moju
odluku da upi{em fakultet. Ove
godine sam prvi put njen korisnik.
A zna~i mi, jer je studiranje skupo,
a ove godine nisam na bud`etu. S

obzirom na to da su moji roditelji
nezaposleni i njima je to izuzetno
zna~ajna pomo}. Imam i mla|eg
brata Mi{ela koji je tre}a godina
srednje medicinske {kole i koji je
odli~an |ak, sa prosekom 5.

Na fakultetu ima{ mentora.
Koliko ti je to va`no i koliko ti
je olak{alo studiranje? 

Zna~i mi podr{ka mentorke
Gordane Pe{i}, profesorke farma-
kologije zbog toga {to mi mnogo
poma`e u vezi sa ispitima, daje mi
korisne savete, razjasni mi stvari ko-
je mi nisu ba{ najjasnije, {to mi
umnogome olak{ava u~enje.

Ima{ li, uop{te, ideju {ta }e{
posle fakulteta? 

Nisam jo{ uvek razmi{ljao o to-
me. Rano je jo{. Ali, svakako bih vo-
leo da ostanem ovde i radim u nekoj
farmaceutskoj ku}i, budem trgova~-
ki putnik ili tako ne{to.

Koliko je, po tvom mi{ljenju,
va`no obrazovanje Roma i koli-
ko doprinosi razbijanju predra-
suda o va{oj etni~koj grupi? 

Obrazovanje je presudno za raz-
bijanju predrasuda koje postoje pre-
ma romskoj zajednici. Naravno, zna-
~ajno je za svakog pojedinca na li~-
nom planu, da bi sutradan postao ne-
ko u ̀ ivotu. Poznato je da Romi re|e
zavr{avaju osnovnu {kolu, srednju jo{
manje, a o fakultetu da i ne govori-
mo. Rastao sam van romske sredine,

ali naravno imao sam drugove Rome,
na`alost niko od njih nije nastavio
{kolovanje. To nije uticalo na mene,
jer sam imao svoj cilj. Znao sam i
znam {ta `elim. I nadam se da }u
uspeti u tome. Mnogi moji vr{njaci su
mi govorili da }u zbog studiranja da
zakasnim sa formiranjem porodice,
da }u mnogo vremena da provedem
uz knjigu i da }u da propustim neke
bitne stvari u `ivotu. Naravno, ja ne
mislim tako. Naprotiv. 

Da li si tokom {kolovanja nai-
lazio na neki vid diskriminacije? 

Imao sam u osnovnoj {koli, u pr-
vom, drugom razredu. Ali je to brzo
re{eno. Kasnije sam stvorio svoj krug
prijatelja u kom nisam bio diskrimini-

san. Ali to nije negativno uticalo na
mene, jer predrasuda je uvek bilo i
bi}e ih. Ne samo prema Romima,
nego uop{te. Na`alost, ali tako je.

Jesi li i koliko aktivan u rom-
skoj zajednici? 

Aktivan sam onoliko koliko mi
vreme i obaveze dozvoljavaju. Mo-
je aktivnosti se naj~e{}e svode na
razgovor i pomo} mla|ima, sred-
njo{kolcima, dajem im savete, po-
ma`em u vezi sa nekim {kolskim
predmetima. Pri~am im o fakultetu,
dajem smernice za pripremnu na-
stavu. [to se ti~e ostalih pripadnika
romske zajednice, mo`da }u na njih
mo}i vi{e da uti~em jednog dana
kad budem diplomirani farmaceut.

SMILJANA RAMANOVI] – stipendistkinja (studentkinja {este godine Medicinskog fakulteta u Ni{u)

STIPENDIJA MI PRU@A SIGURNOST

MARIO RAMI] – stipendista (student tre}e godine farmacije na Medicinskom fakultetu u Ni{u)

STIPENDIJA KAO STIMULANS
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MENTORSTVO I KOMPONENTA JAVNOG ZAGOVARANJA

OBRAZOVANJE ROMA JE I JAVNO DOBRO
Zna~ajne komponente RHSP programa, pored stipendiranja i medijske komponente su mentorstvo 
i javno zagovaranje. Mentorska komponenta predstavlja individualni rad mentora sa stipendistima, 
a javno zagovaranje ima za cilj ja~anje kapaciteta za unapre|enje polo`aja romske zajednice

rogram stipendiranja Roma u
oblasti medicinskih nauka
sprovodi se u Bugarskoj, Ru-
muniji, Makedoniji i Srbiji. Ide-

ja programa je da se stvara romski medicinski
kadar, kao brend koji }e biti prepoznatljiv u
Evropi, kao {to su, na primer, Indijci poznati po
IT sektoru. U tom smislu, da Romi budu pozna-
ti kao neko ko ima dobar, kvalitetan i kompe-
tentan medicinski kadar”, ka`e za Danas Ne-
nad Vladisavljev, iz Udru`enje romskih stude-
nata. Na taj na~in se, obja{njava on, ru{e pred-
rasude o Romima kao neobrazovanim, a oni
postaju eksperti u svojim oblastima i deo onog
najobrazovanijeg, a time i veoma uva`enog, de-
la dru{tva.

U proteklih {est godina, dodeljena je 121 sti-
pendija za ukupno 58 studenata, na ~etiri uni-
verziteta u Srbiji. Za same studente, korisnike
RHSP stipendija, dve izuzetno zna~ajne kom-
ponenete programa su mentorstvo i javno za-
govaranje. Dok prva predstavlja individualni rad
mentora sa stipendistima (koji podrazumeva
konsultacije ~etiri do {est puta mese~no, u cilju
ne samo njihovog obrazovanja, ve} i socijalne i
psiholo{ke podr{ke), druga komponenta za cilj
ima ja~anje kapaciteta za unapre|enje polo`aja
romske zajednice, u zdravstvenom sistemu. 

„Na samom po~etku, od romskih studenata
tra`imo da nam napi{u svoja o~ekivanja, da bi-
smo mogli {to bolje da se pripremimo. Od njih
zahtevamo i da svake godine naprave personal-
ne planove razvoja, koji im poma`u da kvalitet-
nije planiraju svoje aktivnosti i da postignu bolje
uspehe u akademskoj sredini” pri~a dr Janko
Jankovi},rukovodilac mentorske komponente i
poja{njava njenu va`nost: „Zna~aj je {to investi-
ranjem u izgradnju kulture mentorstva, dolazi

do ja~anja obrazovnih kapaciteta romskih stu-
denata, ~ime oni posti`u i bolje akademske re-
zultate, podsti~e se njihov profesionalni razvoj,
bolja integracija u {kolsku sredinu i dru{tvo.“ 

O iskustvima u radu sa RHSP stipendistima,
govori i mentorka dr @eljka Stanojevi}, specija-
lista medicinske biohemije, ina~e asistent Medi-
cinskog fakulteta u Beogradu. 

„Mi ina~e radimo u grupama - jedan asistent
na 33-35 studenata, a na ovom projektu sam
imala privilegiju da radim na individualnom ni-
vou. Dosta sam nau~ila kroz individualni rad i o
mentorstvu, o radu sa studentima, ali na kraju
krajeva i o sebi. Mnogo se vi{e mentor mo`e

dati, a isto tako mnogo vi{e i primiti. Svaki nji-
hov uspeh je delimi~no i moj”, ka`e dr Stojano-
vi}, obja{njavaju}i svoju ulogu: “Uvek smo za-
jedno osmi{ljavali strategiju polaganja ispita,
uklju~ivanje u akademsku zajednicu, nau~no-is-
tra`iva~ki rad. Vi|ali smo se jednom nedeljno.
Komunicirali mailom, vajberom.  Razgovarali o
jednogodi{njem, dvogodi{njem i trogodi{njem
planu i eventualnoj pomo}i u vezi sa ostvariva-
njem tih planova. Zadovoljstvo je raditi sa nji-
ma, jer su izuzetno vredni i veoma pametni.”

O zna~aju mentorstva najbolje govore sami
studenti, stipendisti, koji na
kraju svake godine popunja-
vaju takozvane evaluacione
upitnike.

Na profesionalnom as-
pektu naj~e{}e navode da je
to usavr{avanje znanja i ve-
{tina u struci, lak{e savlada-
vanje te{kih predmeta, efi-
kasnije u~enje, kao i razvoj
profesionalnih akademskih
mre`a.

„Ipak je ovo privilegija
kad imate mentora – jedan
na jedan. Na li~nom aspek-
tu im poma`emo time {to
imaju vi{e samopouzdanja,
podr{ke, ja~anje identiteta,
motivacije, unapre|enja ko-
munikacijskih ve{tina, ose-
}aja da pripadaju grupi, {to je veoma bitno. Ta-
ko|e, prijateljstva, kako oni ka`u, za ~itav ̀ ivot
sa svojim mentorima i sa drugim studentima“,
navodi dr Jankovi}, uz opasku da je, zapravo,
najva`nije njihovo ose}anje da su ravnopravno
prihva}eni u akademskoj sredini, a {to doprino-

si razbijanju predrasuda o
neobrazovanim Romima.

Pored svega ovoga,
mentorstvo podrazumeva i
pomo} studentima u nau~-
no-istra`iva~kom radu, koji
nije obavezan za dobijanje
stipendija, ali umnogome
poma`e profesionalni razvoj
budu}ih zdravstvenih radni-
ka. Tako, pojedini studenti,
pored redovnog i vrlo uspe-
{nog poha|anja fakulteta,
objavljuju i radove u doma-
}im i stranim nau~nim ~aso-
pisima iz oblasti zdravlja i
prezentuju svoja nau~na is-
tra`ivanja na me|unarod-
nim stru~nim kongresima. 

„Ukoliko smisle neke
projekte, studenti tako|e dobijaju finansijska
sredstva za to i Romski obrazovni fond je odo-
brio i finansirao neke od njih. Izvrsni su rezultati
{to je u tre}oj godini projekta jedan romski stu-
dent dobio stipendiju Evropske unije za visoko
obrazovanje, pa je i{ao na praksu u Ljubljanu u
trajanju od godinu dana. Jedna studentkinja je do-
bila BASILEUS stipendiju za studentsku razme-
nu, tako|e u Ljubljani. Ove godine imamo stu-
denta koji }e da ide u Salzburg, a imamo i studen-
ta koji je od novembra pro{le godine na usavr{a-
vanju u Norve{koj“, pri~a dr Jankovi}.

Pa ipak, tek mali broj romskih studenata od-
lu~uje da se bavi nau~no-istra`iva~kim radom.

Dr @eljka Stanojevi} s nama deli svoj utisak da
se studenti medicine romske nacionalnosti, vi{e
od ostalih, pla{e ovako velikog koraka. 

“Da li misle da to njima ne pripada, da li ima-
ju neku vrstu distance od toga, ali mislim da je to
nepotrebno, jer nauka treba da bude dostupna
svima. Nije dostupna samo onome ko se ne ja-
vi”, ka`e Dr Stanojevi}. Studenti, pak, svoje ne-
anga`ovanje u ovom segment pravdaju (nespor-
nom) ~injenicom da su medicinske nauke ne sa-
mo te{ke za studiranje, ve} i da fakulteteske
obaveze oduzimaju ogromno vreme. 

„Jeste medicina te`ak fakulet, ali ja mislim da
je tu samo potrebno – produ`iti deset metara.
Mislim da oni nisu dovoljno motivisani i da ima-
ju otpor prema tome”, navodi dr Stanojevi}. 

Pored mentorstva, va`nu komponentu pro-
grama ~ini i takozvano “javno zagovaranje”, ko-
je i ove godine sprovodi Udru`enje romskih
studenata. 

„Prethodnih godina smo imali serije trenin-
ga nakon kojih su stipendisti definisali neki lokal-
ni program u oblasti zdravlja. Ove godine, fo-
kus je vi{e na njihovom boljem upoznavanje sa
romskom zajednicom i problemima u oblasti
zdravlja Roma. Primetili smo da stipendisti ne-
dovoljno poznaju kakvi su problemi najsiroma-
{nijih Roma i nedovoljno su upoznati sa rom-
skom zajednicom koja `ivi u najsiroma{nijim
uslovima”, ka`e Nenad Vladisavljev, koordina-
tor komponente javnog zagovaranja i obja{nja-
va da ove godine stipendisti, zajedno sa peda-
go{kim asistentima i koordinatorima za romska
pitanja, odlaze na teren u najsiroma{nije rom-
ske zajednice i onda bele`e svoja zapa`anja, ko-
ja }e biti iskori{}ena za eseje, u cilju pobolj{anja
op{teg zdravlja ove manjinske zajednice. 

„Pored toga {to `elimo da imamo budu}e
zdravstvene radnike koji }e biti kompetentni,
`elimo da imamo i svesne i odgovorne gra|a-
ne. Zna~i, mlade ljude koji }e, na neki na~in,
vratiti romskoj zajednici time {to }e multipliko-
vati efekat njihovog li~nog postignu}a, tako {to
}e biti povezani sa svojom zajednicom nakon
{to ostvare neku integraciju u dru{tvo, kroz
svoje obrazovanje. A za dru{tvo je vredno zato
{to imamo svesne gra|ane koji, bez obzira na
svoju nacionalnu pripadnost, deluju odgovorno
za ne{to {to mi zovemo javno dobro. Zna~i,
koji }e slu`iti ovoj zajednici, a ne samo da dobi-
jemo mlade, ambiciozne, ljude usmerene ka
svojoj karijeri”, zaklju~uje Vladisavljev. 

INTERVJU: ANGELINA SKAREP, samostalna
savetnica Sektora za me|unarodnu saradnju i
evropske integracije Ministarstva prosvete, 
nauke i tehnolo{kog razvoja

AFIRMATIVNIM 
MERAMA DO 
DRU[TVA BEZ 
DISKRIMINACIJE

Romi su najneobrazovanija zajednica u Srbiji. [ta dr`ava radi i
{ta, uop{te, mo`e da uradi kako bi se u narednom periodu to
promenilo? 

Nabroja}u neke od aktivnosti dr`ave:
- Pru`a pomo} i podr{ku pedago{kih asistenata, sada je anga`ovano

175 asistenata (35 u PU a 140 u osnovnim {kolama).
- Dostupnost obrazovanja  bez diskriminacije, usvojen je Pravilnik o

prepoznavanju oblika diskriminacije u obrazovanju u odnosu na sve
ciljne grupe -u~enike, nastavnike, roditelje...

-Smanjenje drop-out, stipendije za u~enike srednjo{kolce i studente:
iz bud`eta Republike Srbije za odli~ne u~enike, iz TARI projekta (EU
fondovi) za 520 u~enika srednjih {kola koji su najvi{e u riziku od
napu{tanja {kolovanja, u~enici koji posti`u prose~na postignu}a/{kolski
uspeh od 2,5 do 3,5;  prevencija drop out za svu decu u riziku i izrada
programa aktivnosti koji uklju~uju prevenciju i intervenciju sa UNICEF
om.

- Afirmativne mere za upis u~enika u srednje {kole na osnovu novog
Pravilnika o upisu romskih u~enika.

- Rani razvoj dece od 3-5 godina za decu iz osetljivih grupa, izrada i
pilotiranje diversifikovanih programa u lokalnim sredinama koji }e
pomo}i da se deca ranog uzrasta i njihovi  roditelji uklju~e u
pred{kolsko obrazovanje.

Koji je, po va{em mi{ljenju, u tom smislu, zna~aj RHSP
projekta? 

Zna~ajan je za kontinuitet u obrazovanju na svim nivoima,
pobolj{anje materijalnih uslova u kojima `ive mladi ljudi, nabavka
ud`benika, opreme, osnovnih `ivotnih uslova, prevoz i mogu}nost
stru~nog usavr{avanja.

Ministarstvo prosvete je i u prethodnim godinama pozdravilo
ovaj projekat, no ima li dr`ava, sem verbalne podr{ke,
mogu}nost da i na drugi na~in podr`i ovakve programe
stipendiranja ili pokrene svoj? 

Obezbe|ene su stipendije za odli~ne u~enike i studente u
kontinuitetu, a za ostale u~enike koji poha|aju srednje {kole
obezbe|ena su sredstva za nastavak stipendiranja za naredne dve
godine iz EU sredstava.

Dr`ava obezbe|uje i odre|eni broj (zagarantovanih)
bud`etskih mesta na fakultetima, za pripadnike romske
nacionane manjine. Da li je taj broj dovoljan (i koliki je) i {ta to
donosi romskoj zajednici? 

Obezbe|en je odre|en broj mesta u odnosu na kvotu i u zavisnosti
od prijavljenog broja studenata, od 2-4 procenta... Taj broj nije
dovoljan, ali omogu}ava upis studenata pod posebnim, povoljnijim
uslovima na osnovu afirmativnih mera.

Znamo da i kad zavr{e {kole, Romi neretko imaju pote{ko}e
da se zaposle. Ima li dr`ava mehanizme da pomogne u
prevazila`enju tog problema, odnosno da pomogne u
zapo{ljavanju makar visokoobrazovanih, u ovom slu~aju lekara,
stomatologa, farmaceuta...?

Nemam dovoljno podataka, ni saznanja {ta sve dr`ava radi u oblasti
zapo{ljavanja.

Produkciju dodatka podr`ala je Fondacija za otvoreno dru{tvo u okviru Programa javnog zdravlja.

Impres:
Izdava~: Medija centar Beograd; Za izdava~a:Branko Gligori}; Urednik: Sanja Lon~ar;
Fotografije:Medija centar; Prelom: Slobodan Srem~evi}

„P

Janko Jankovi}

Nenad Vladisavljev
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